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آلایندگی اولویت بهارستان نیستآلایندگی اولویت بهارستان نیست

می ریـــزد و می گویـــد: اگـــر ایـــن عوارض خـــرج رفع 
آلایندگی هـــا نشـــود، نمی تـــوان گامـــی بـــرای بهبود 

شرایط زیســـت محیطی برداشت.
 

لزوم ورود دیوان محاسبات
او در پاســـخ بـــه ایـــن ســـؤال کـــه چـــرا مجلـــس 
شـــهرداری ها را مجبـــور نمی کند که این عـــوارض را 
خرج نوســـازی نـــاوگان حمل و نقل کنـــد؟ خبر تلخ 
دیگری را می دهد که باز هـــم در راهروهای مجلس 
و صحن علنی بهارستان رقم خورده است. او دست 
نیاز به ســـمت دیوان محاســـبات می برد و می گوید 
که بایـــد نظارت از ســـوی ایـــن دیوان بهتـــر صورت 
گیـــرد. بـــه گفتـــه حاجتـــی، شـــهرداری ها در بحث 
نظـــارت کامل، با ســـازمان حفاظت محیط زیســـت 
همکاری نمی کننـــد. حاجتی این فقـــدان همکاری 
را یکی از مشـــکلات نظارتی پردیســـان اعلام می کند 
که شـــرایط را بـــرای بهبود هوای شـــهرها ســـخت تر 
می کنـــد. او می گویـــد: حتـــی در بحث نظـــارت هم 
مـــا نمی توانیـــم به صـــورت کامـــل نظـــارت را انجام 
بدهیم.  همین فقدان همکاری شـــهرداری ها باعث 
شد تا پردیســـان امسال، نظارت ســـازمان حفاظت 
محیط زیســـت بر خرج عـــوارض آلایندگی توســـط 
شـــهرداری ها، دهیاری ها و فرمانداری ها را در احکام 
لایحـــه بودجه 1404 پیش بینی کند تا بتوانیم نظارت 
کامـــل روی عوارض آلایندگی انجام بدهیم. اما آنطور 
کـــه حاجتی می گوید متأســـفانه  مجلســـی ها با این 
موضوع هـــم موافقت نکردند و آن را از لایحه بودجه 

کردند. حذف 

دولت لایحه اصلاحی بدهد
تلفیـــق  کمیســـیون  عضـــو  قاســـمی،  حبیـــب 
لایحـــه بودجه 1404 مجلس شـــورای اســـلامی از 
موافقـــان پرداخت 35 درصد عـــوارض آلایندگی 
بـــرای هزینه کـــرد در حـــوزه رفع آلودگـــی هوا در 
گفت و گـــو بـــا »ایرنـــا« حـــذف بنـــدی از بودجه 
ســـال آینده دولـــت را در افزایـــش آلودگی هوا در 
ســـال آینده اثرگذار می دانـــد و می گوید: احکام 
مالیات بر ارزش افزوده از 13 دی ماه 1400 تبدیل 
به قانون شـــد و بر اســـاس برنامه هفتم توسعه، 
در حوزه مالیات بر ارزش افزوده یا ســـایر قوانین 
بالادســـتی، نبایـــد حکمـــی در بودجـــه ســـالانه 
تدوین شـــود که قانون بالادســـتی را تغییر دهد. 
عضـــو کمیســـیون تلفیـــق لایحـــه بودجـــه 1404 
می گویـــد: البته طبـــق آیین نامه مجلـــس اگر در 
بودجه ســـالانه به حکمی نیاز شـــد ولی برای آن 
حکم در قوانین بالادستی، قانون وجود داشت، 
بایـــد آن حکم جدید ارائه شـــده از ســـوی دولت 
یـــا مجلس، دو ســـوم رأی نماینـــدگان مجلس را 
کســـب کند تـــا در بودجه ســـالانه لحاظ شـــود. 
امـــا متأســـفانه نماینـــدگان به  بنـــد)ص( تبصره 
)1( کـــه دولـــت در بودجـــه 1404 گنجانـــده بود، 

رأی ندادند. 
او در نهایت پیشـــنهاد می دهد دولـــت می تواند 
لایحـــه  اصلاحی بـــرای بنـــد)ص( تبصـــره )1( در 
قانون مالیـــات بر ارزش افزوده بـــه مجلس ارائه 
دهد تـــا حداکثر ظرف ۶ ماه در مجلس بررســـی 

و تصویب شود.

خبر در خبر

ایسنا   پســـروی دریـــای خزر یک هشـــدار 

اســـت /ســـید محســـن کاظمی تبار، مسئول 
اداره دریایی محیط زیســـت مازندران گفت: 
بـــا توجـــه بـــه عقب نشـــینی محســـوس آب 
دریـــای خـــزر نامـــه ای بـــه فرمانداری هـــای  
کـــه  شـــد  ه  زد ســـاحلی  ی  شهرســـتان ها
پســـروی ها را جـــدی بگیرند. بخشـــی از این 
اطلاع رســـانی در راســـتای رعایـــت حریـــم 
دریا بوده اســـت کـــه با توجه به پســـروی آب 
خزر، عرصه ها نباید درگیر ســـاخت و ســـاز از 

جمله ویلاســـازی، مغـــازه و پلاژ شـــود.

میراث آریا نقشه راه گردشگری در کشورهای  

مجمع گفت گوی آســـیا آماده شـــد/ مســـلم 
توســـعه  و  بازاریابـــی  مدیـــرکل  شـــجاعی، 
گردشـــگری خارجـــی از آمـــاده شـــدن نقشـــه 
راه گردشـــگری در کشـــورهای عضـــو مجمـــع 

گفت وگـــوی همـــکاری  آســـیا خبـــر داد. 

ایلنا نگرانـــی بـــرای حرایم آثـــار تاریخی/ 

شـــهر  ه  ینـــد نما  ، عـــی ر ا ز محســـین  غلا
دشـــتی و تنگســـتان اســـتان بوشـــهر و عضو 
فراکســـیون گردشـــگری مجلـــس وضعیـــت 
حریـــم محوطه هـــا، آثـــار و بناهـــای تاریخی 
را نگران کننـــده دانســـت و گفـــت: وضعیت 
حفاظـــت از آثار تاریخی خوب نیســـت و این 
موضوع یکی از نقـــاط ضعف میراث فرهنگی 
اســـت. احســـاس می کنـــم حریـــم آثـــار و 
محوطه هـــای تاریخی به خطر افتاده اســـت.

ایسنا  گردشـــگری، پلـــی بـــرای تقویـــت 

ع بی عیب،  دوستی ایران وتایلند/مهدی زار
رایـــزن فرهنگی ایـــران در دیدار بـــا تعدادی 
از مدیـــران آژانس هـــای گردشـــگری تایلنـــد 
بـــا هـــدف تقویـــت همکاری هـــای فرهنگـــی 
میـــان دو کشـــور و معرفـــی ظرفیت هـــای 
گردشـــگری ایران، گفت: همـــکاری در حوزه 
گردشـــگری می توانـــد بـــه عنوان پلـــی برای 
تقویت دوســـتی میان دو ملـــت و همچنین 

توســـعه اقتصـــادی و فرهنگی عمـــل کند.
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ج آلایندگی نمی شود!  عوارض آلایندگی خر
احمـــد طاهری، رئیـــس مرکز ملی هـــوا و تغییر اقلیـــم هم در گفت و گـــو با »ایـــران«، عوارض 
آلایندگـــی را همان طـــور که از اســـمش پیداســـت، مختص رفـــع آلایندگی هایـــی می داند که 
براســـاس قاعـــده بایـــد صرف همیـــن موضوع بشـــود. به گفتـــه او ایـــن عـــوارض می تواند در 
قالب تســـهیلات به صنعت داده شـــود تـــا آلایندگی اش را رفـــع کند و عـــوارض پرداخت نکند 
یـــا در زمینه کاهـــش آلودگی هـــوا هزینه شـــود. او هم می گوید: چون ســـازکار مناســـبی برای 
نظـــارت بـــر هزینه کـــرد این عوارض توســـط شـــهرداری ها وجود نداشـــت، پیشـــنهاد دادیم تا 
موضـــوع نظارت در بودجه ســـنواتی لحاظ شـــود تا در قالب ســـاختار بودجه کشـــور، »هزینه 
کـــرد« قابل پیگیری باشـــد که متأســـفانه مجلس مخالفت کـــرد. به گفته طاهری قـــرار نبود 
بخشـــی از درآمدهای ناشـــی از عـــوارض آلایندگی در اختیار محیط زیســـت قـــرار بگیرد بلکه 
قـــرار بـــود در زمینه های محیط زیســـتی هزینه شـــود. از ســـوی دیگـــر چون در قالـــب بودجه 
پیشـــنهاد داده شـــده بود امکان پیگیری کردن آن وجود داشت و این اطمینان حاصل می شد 
که ایـــن مبلغ در زمینه های رفع آلودگی صرف شـــود. به گفته او در پیشـــنهادی که پردیســـان 
به بهارســـتان داده بـــود مصداق های هزینه کرد عوارض آلایندگی هم مشـــخص شـــده بود. او 
یکی از مهم ترین مصداق ها را توســـعه حمل و نقل عمومی در بســـیاری از کلانشهرها می داند و 
می گوید: یکی دیگـــر از مواردی که در بحث هزینه کرد عوارض آلایندگی به آن پرداخته شـــده، 
مصوبه هیأت وزیـــران ماده 8، ذیل ماده 27 قانون مالیات بر ارزش افزوده اســـت که آنجا یک 
ســـری مصداق هـــا را مثل حمل و نقل عمومی، بازچرخانی آب و پایش مشـــخص کرده اســـت. 
اجـــرای این موارد چون ضمانت اجرایی نداشـــت ما پیشـــنهاد دادیم در قانـــون بودجه لحاظ 

شـــود. متأســـفانه باز هم مجلس موافقت نکرد.

ـــرش بـ

زیست بوم

 
مجلس ســـهم محیط زیســـت بـــرای حـــل معضل 
آلایندگـــی را از عـــوارض آلایندگـــی در لایحـــه بودجه 
1404 حذف کرد و دســـت ســـازمان حفاظت محیط 
زیســـت را برای نظـــارت بر »خرج کـــرد« این عوارض 

توســـط شـــهرداری ها بست.
موضوعـــی کـــه بـــه اعتـــراض »شـــینا انصـــاری«، 
رئیس ســـازمان حفاظت محیط زیســـت کشـــور در 
شـــبکه های اجتماعی منجر شـــد تا او یـــادآوری کند 
که آلودگی هوا با شـــعار حل نمی شـــود. او نوشـــت: 
»در لایحه بودجه ســـال 1404 مقرر شده بود معادل 
35درصـــد عـــوارض آلایندگی وصولی موضـــوع مواد 
)27( و )40( قانـــون مالیات بـــر ارزش افزوده، صرف 
توســـعه ناوگان حمل ونقل عمومـــی، کاهش آلودگی 
هوا و... در شـــهرها شـــود امـــا این بنـــد در مجلس 
حـــذف شـــده اســـت.« تا ایـــن ســـؤال پیـــش بیاید 
که چـــرا در زمانی که جمعـــی از متخصصـــان درباره 
احتمال شـــیوع ســـرطان مغز در کلانشـــهرها بر اثر 

آلودگی هوا هشـــدار می دهند، مجلس با هزینه کرد 
عوارض آلایندگی، در راســـتای حل معضل خطرناک 

آلودگی هـــوا موافقـــت نمی کند؟

رایزنی شهرداری ها 
امیـــد حاجتـــی، معاون توســـعه مدیریـــت، حقوقی 
و امـــور مجلـــس ســـازمان حفاظت محیط زیســـت 
در گفت و گـــو بـــا »ایـــران« می گوید که مجلســـی ها 
دلیـــل را به وضـــوح نمی گویند. یکـــی از بحث هایی 
کـــه مطـــرح می کننـــد، این اســـت که ایـــن موضوع 
در قانـــون مالیـــات بـــر ارزش و عـــوارض آلایندگـــی 
پیش بینی نشـــده اســـت. بـــه گفته حاجتـــی درآمد 
ناشـــی از عوارض آلایندگـــی عمدتاً به شـــهرداری ها 
و یک بخشـــی بـــه دهیاری هـــا و فرمانداری هایی که 
دهیـــاری ندارند، داده می شـــود. این درآمـــد به طور 
عمده به مصارفی غیر از مقابله با آلایندگی می رســـد 
و عمدتـــاً در شـــهرداری ها، برای پرداخـــت حقوق و 
پروژه هـــای عمرانی هزینـــه می شـــود. آلایندگی دارد 
مســـیر خـــودش را مـــی رود و عـــوارض آلایندگی هم 
دارد جای دیگری خرج می شـــود. او در پاسخ به این 
ســـؤال که چرا مجلس به پیشنهاد سازمان حفاظت 
محیط زیست در همه این ســـال ها موافقت نکرده، 
احتمـــال می دهد کـــه لابـــی و رایزنی شـــهرداری ها 
بویژه شـــهرداری های کلانشـــهرهایی چون تهران در 

این باره مؤثر باشـــد. حاجتی می گوید: چون بخش 
قابل ملاحظه ای از منابع مالی شـــهرداری ها از محل 
ایـــن قانون تأمین می شـــود و طبیعتاً 10 تـــا 30 درصد 
از این درآمد بخواهد در جای درســـت هزینه شـــود، 
هرچنـــد اتفاقاتی خوب برای کشـــور می افتـــد اما از 
بودجه شـــهرداری ها خارج می شـــود، شـــهرداری ها 
چـــون عمدتـــاً شـــرایط مناســـبی از نظـــر درآمـــدی 
ندارنـــد، طبیعتـــاً به مشـــکل برمی خورنـــد. حاجتی 
احتمـــال می دهـــد کـــه به ایـــن دلیل، مجلســـی ها 
موافقـــت نمی کنند اما این ســـؤال پیـــش می آید که 
آیا شـــهرداری ها وظیفـــه ای در حل معضـــل آلودگی 
هـــوا ندارند؟ تـــا چه زمانی شـــهروندان بایـــد قربانی 
درآمدزایـــی شـــهرداری شـــوند؟ یکی دیگـــر از منابع 
درآمدی شـــهرداری فروش تراکم و بلندمرتبه ســـازی 
در شهرهاســـت که برای مثال در تهران فضای ســـبز 
را قربانی کرده، از ســـوی دیگر برج سازی های ناشی 
از فـــروش تراکم، اجـــازه حرکت بـــاد و تلطیف هوا را 
نمی دهد. این تنها پیامدهای درآمدزایی شـــهرداری 
از ســـاخت و ســـازهای بی رویه نیست. ساخت وساز 
و آسفالت کردن مسیر و مســـیل رودهای طبیعی در 
تهران هم زخم فرونشســـت را به جان کلانشـــهرها 
از جمله تهران انداخته اســـت. شـــاید هم بخشـــی 
از این عـــوارض خرج چنین پروژه هـــای عمرانی می 
شـــود. حاجتی هـــم آب پاکی را روی دســـت همگان 
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